

auditoribus, quos habet multos, perspicuitate gratus: cujus partes in Canonico Jure interpretando primæ sunt.

GUTERRIUS.

Multi ipsum sequuntur.

MESA.

Et quidem merito. A decima vero ad undecimam usque, eodem loco, Doctor Arevalus Sedenus Pontificum Decreta sic exacte et absolute explicat et endat, ut quod jurisprudentissimi reprehendant inveniant nihil, quæ autem admirantur, tanquam ab oraculo quodam profecta, multa. Abundans est in argumen-
to sterili; concisus in fertili; promptus in citando;
subtilis in inferendo; laqueos intendit, eosdem sol-
vit; nihil quod sit in Jure magnum et abditum igno-
rans, ac ut semel dicam, solus qui possit auditores,
jurisconsultos reddere.

GUTERRIUS.

Audivi ipsum Salmanticæ, et quam de se maxi-
mam semper spectationem dederat, in dies magis ac
magis auxit.

MESA.

A meridie a tertia ad quartam, Joannes Negrete,
Artium ac Theologiae Magister, qui superiori anno
Academiæ Rector exstitit, Theologiam enarrat;
in Philosophia et Mathematicis ad admirationem
usque versatus, et nequid ei deesset quominus
disciplinarum Cyclopædiam absolveret, Medicinæ
non ignarus.

debe la Jurisprudencia. Sus discípulos, que son muchos, le oyen con gusto por su claridad. (10)

GUTIERREZ.

Muchos le siguen.

MESA.

Y con razon. De las diez á las once, y en la misma cátedra, el Doctor Arévalo Sedeño (11) explica y declara los Decretos Pontificios con tal exactitud y perfección, que los mas doctos en Derecho nada encuentran digno de censura, sino mucho que admirar, como si fuesen palabras de un oráculo. Es copioso en los argumentos estériles, conciso en los abundantes, pronto en las citas, sutil en las deducciones. Presenta sofismas y los deshace, nada ignora de cuanto hay mas oscuro y elevado en Derecho, y por decirlo de una vez, es el único que puede hacer jurisconsultos á sus discípulos.

GUTIERREZ.

Le oí en Salamanca, y cada dia fueron creciendo las esperanzas que siempre se tuvieron de él.

MESA.

Por la tarde, de tres á cuatro, lee Teología, el Maestro en ella y en Artes, Juan Negrete (12), que el año pasado fué rector de la Universidad. Asombra su saber en Filosofía y Matemáticas, y porque nada le falte para abrazar todas las ciencias, tampoco ignora la Medicina.

GUTERRIUS.

Necessarius quidem tanto gymnasio vir.

MESA.

Eodem tempore a quarta ad quintam, Justiniani Institutiones Doctor Frias, et idem Artium Magister, græce et latine doctissimus, ingeniose satis exponit: annos, quod mirabere, nondum triginta quatuor transgressus.

GUTERRIUS.

In nascente Academia magnos mihi et eximios viros narras, et qui in confirmatissima et aucta, multis et opimis redditibus jure suo singuli munera sua obire potuissent. Estne tamen alius Mexici grammaticus? nam unus, etiamsi peritissimus, nescio an possit esse satis.

MESA.

Fuerunt antehac Puebla, Vazquius, Tarragona, Martinus Ferdinandus, in Dialecticis et Physicis non vulgariter eruditus, et quidam Cervantes, in græca et latina litteratura multorum testimonio versatissimus, aliqui multi qui non infeliciter instituerunt, sed destituere, alio vocante consilio: nuper autem venit ex Hispania quidam Didacus Diecius, qui in privata schola et præcepta et auctores emendate nimium exponit, utilior semper, nam audio gnaviter ipsum litteris incumbere, adolescentibus futurus.

GUTIERREZ.

Sugeto como se necesitaba para tan insigne Universidad.

MESA.

De las cuatro á las cinco da cátedra de Instituta, con bastante acierto, el Doctor Frias, Maestro tambien en Artes, peritísimo en griego y latin; pero lo mas admirable es que aun no ha cumplido treinta y cuatro años. (13)

GUTIERREZ.

Segun me informas, hay en esta naciente escuela profesores sabios e insignes, todos muy capaces de desempeñar con gran fruto su cargo en cualquiera otra Universidad de las mas antiguas y famosas. ¿Pero no hay, por ventura, en México otro gramático? Porque uno solo, por instruido que sea, no sé si podrá bastar.

MESA.

Tuvimos antes á Puebla, Vazquez (14), Tarragona, Martin Fernandez, de no comun erudicion en Dialéctica y Física, y un tal Cervantes (15), que segun decian muchos, era muy versado en letras griegas y latinas: hubo ademas otros varios que enseñaron con buen éxito, pero no han proseguido en ello, por haberse dedicado á otras ocupaciones. Sin embargo, vino hace poco de España un Diego Díez, quien en una escuela privada explica con todo esmero las reglas y los autores; y será cada dia mas útil á la juventud, porque él tambien se dedica asiduamente al estudio, segun me dicen.

GUTERRIUS.

Recte quidem: sed quis est ille tam procerus, in veste talari, humero clavam argenteam gestans?

MESA.

Academiæ clavarius, quem hispane *Bedelum* dicimus; virque, quod in eo munere satis congruit, non ineruditus.

GUTERRIUS.

Ecquid, capite detecto, Theologo moderatori nuntiat?

MESA.

Crastina die, quæ ex Academiæ legibus feriata est, ei a labore prælegendi cessandum esse.

GUTERRIUS.

Stata et constituta est dies Jovis, si dies festus in hebdomada alias non inciderit?

MESA.

Sic habet Academiæ mos.

GUTERRIUS.

Quid continet papyrus illa januæ fixa?

MESA.

Physicas et Theologicas assertiones, problemáticas quasdam, alias affirmativas, negativas alias, sicuti ibidem suscriptum est, die tertia, seu, ut academicci loquuntur, feria tertia, hoc in theologico auditorio publice defendendas et impugnandas.

GUTIERREZ.

Perfectamente. Pero ¿quién es aquel hombre tan alto, con ropa talar, y una maza de plata al hombro?

MESA.

El macero de la Universidad, que en castellano llamamos *Bedel*. Es hombre de estudios, circunstancia que no sienta mal en tal empleo. (16)

GUTIERREZ.

¿Y qué dice, con la cabeza descubierta, al catedrático de Teología?

MESA.

Que mañana no ha de dar cátedra, por ser dia festivo, segun las constituciones de la Universidad.

GUTIERREZ.

¿Está señalado por tal el juéves, si no hay otro dia de fiesta entre semana?

MESA.

Así es costumbre en esta Universidad.

GUTIERREZ.

¿Qué contiene aquel papel fijado en la puerta?

MESA.

Conclusiones físicas y teológicas; unas problemáticas, otras afirmativas, otras negativas, que segun allí mismo se expresa, se han de defender é impugnar en esta cátedra de Teología el mártes, ó *la feria tercera*, como dicen los escolares.

GUTERRIUS.

A criterne impetuntur quicumque axiomata tutaturi palæstram altercatoriām ingrediuntur?

MESA.

Acerrime, et ea inter propugnantem et impugnantem pugna committitur, ad eumque modum manus conseritur, ut uterque non minus quam pro aris et focis digladiari videatur. Sedet sublimis litiūm compositor et quæstionum profligator, certaminis (ut ait Vives) præses et contentionum decretor, cum epitogio et ephestri doctorali insigni ejus ordinis et dignitatis, ex magistris cui secundum legem obtigit.

GUTERRIUS.

Nunquid ex æquo fortiter et strenue qui in arenam descendunt decertant et contendunt?

MESA.

Minime vero; quidam enim jugulum petunt, et ad recantandum adigunt concertatorem; alii idem conantur, sed non assequuntur. Nonnulli gladio adoriuntur plumbeo, et qui statim retunditur, aut quia tyrones sunt, certamen nunquam ingressi, aut quia ingenio non usque adeo sunt perspicaci.

GUTERRIUS.

Datne manus aliquando propugnator?

MESA.

Fere nunquam, quod aut a præside aut ab alio ex veteranis èt qui prælio sæpe interfuerunt, juvatur: fitque nonnunquam ut contraria sentientibus

GUTIERREZ.

¿Son acometidos con mucho vigor los que descienden á la palestra para defender las conclusiones?

MESA.

Terriblemente, y es tal la disputa entre el sustentante y el arguyente, y de tal modo vienen á las manos, que no parece sino que á ambos les va la vida en ello. En asiento elevado está, con muceta y capirote doctoral, insignia de su grado y dignidad, uno de los maestros, á quien tocó el puesto segun las constituciones, y es quien dirige la controversia y aclara las dudas: presidente del certámen y juez de la disputa, como le llama Vives.

GUTIERREZ.

¿Por ventura los que bajan á la arena pelean siempre con el mismo brío y fortaleza?

MESA.

Nada de eso: unos descargan golpes mortales y hacen desdecirse al adversario: otros lo procuran y no lo consiguen. Algunos pelean con malas armas, que al punto se embotan; ya porque son principiantes y nunca han bajado á la palestra, ya por falta de ingenio suficiente.

GUTIERREZ.

¿Acontece alguna vez que el sustentante se dé por vencido?

MESA.

Casi nunca, porque no falta quien le ayude, bien sea el presidente ó algun otro de los aguerridos que se han hallado en muchos combates: y suele acon-

doctoribus et designatis, vehementior multo inter ipsos quam inter eum qui ictus excipit et infert, concertatio oboriatur.

GUTERRIUS.

A quo dirimitur et componitur?

MESA.

Nocte, nam aliis non adest Palæmon: quod plerumque præfetus certaminis, sive propugnatoris tutor, gravius impugnatur, quam pupillus seu cliens cui patrocinatur, vel quem tela excipientem et retorquentem defendendum sumpsit.

GUTERRIUS.

Estne jam candidatorum lectio?

MESA.

Nondum, quod in Dialecticis primam bachalaueratus lauream non fuerint discentes consequuti: erit tamen brevi, nam id hactenus per temporis angustiam non licuit. In sacris tamen Canonibus, quod Salmanticæ ipsos audierunt, Bernardus Lopus, presbyter, in administratione Antiquerensis episcopatus secundus a Præsule, vir eruditioñis non aspernandæ, Doctor Frias et Magister Cervantes primam coronam accepere.

GUTERRIUS.

A quo?

MESA.

A Doctore Quesada, consiliario regio, viro ut Sal-

tecer que siendo de opiniones contrarias doctores y licenciados (17), se traba el combate entre ellos con mucho mas calor que entre los mismos que sostienen antes la disputa.

GUTIERREZ.

¿Quién pone término á la cuestión?

MESA.

La noche, porque no hay allí otro Palemon (18): pues muchas veces el presidente del acto ó padrino del sustentante es acometido con mas vigor que el discípulo ó ahijado á quien patrocina, ó que algun otro cuya defensa tomó viéndole metido en la contienda.

GUTIERREZ.

¿Ha habido ya lecciones de candidatos? (19)

MESA.

Todavía no, porque los discípulos de Lógica aun no han obtenido el primer grado de bachiller; pero pronto las habrá, puesto que hasta ahora por falta de tiempo no se ha podido. Sin embargo, ya recibieron el primer grado en sagrados Cánones, porque los habían estudiado en Salamanca, el presbítero Bernardo López, provisor del obispado de Oajaca, persona de notable erudición, el Doctor Frias y el Maestro Cervantes. (20)

GUTIERREZ.

¿Por quién fueron graduados?

MESA.

Por el Doctor Quesada, oidor de la Real Audien-

mantica et Complutum testes sunt, in utroque Jure
cum antiquis conferendo.

GUTERRIUS.

Qua pompa et quibus expensis imponitur pileus
doctoralis?

MESA.

Maxima sane, et eo pecuniarum dispendio, ut
multo vilius constet Salmanticeæ.

GUTERRIUS.

Quantus est doctorum et magistrorum numerus?

MESA.

Ex his qui Mexici supremam coronam sunt con-
sequuti, et his qui alibi eadem donati sunt, jam
Academiæ alumni et illorum ordini adscripti, tan-
tus, ut vix major sit Salmanticeæ: ad quam tanti
gymnasii felicitatem hoc accessit, ut Alphonsus a
Montufare, Mexicanus Archiepiscopus, in sacra
Theologia eximus Magister, in serie et classe doc-
torum primus reponeretur, sic in litteras et litteratos
affectus, ut nihil tam enixe curet, quam quo pacto
maiores semper in re litteraria progressus fiant.

GUTERRIUS.

Quam recte ille:

Da mihi Mæcenates, non deerunt, Flacce, Marones!

Qui designantur aut in Theologicis, aut in Physicis,
aut in Jurisperitia, quo periculo privatum certamen
adeunt?

cia (21), sugeto tan perito en ambos Derechos, que
es digno de ser comparado á los antiguos, segun pue-
den testificarlo Salamanca y Alcalá.

GUTIERREZ.

¿Con qué aparato se da la borla y cuánto cuesta?

MESA.

Con grandísima pompa, y con tal gasto, que mu-
cho menos cuesta en Salamanca.

GUTIERREZ.

¿Cuántos doctores y maestros hay?

MESA.

Entre los que se han graduado en México, y los
que alcanzaron el título en otras partes, pero que
ahora son del claustro y gremio de esta Universidad,
hay tantos, que apenas serán mas en Salamanca: á lo
que se agrega, para mayor dicha de tan ilustre Aca-
demia, que D. Fr. Alonso de Montúfar, Arzobispo
de México, é insigne Maestro en sagrada Teología,
se cuenta el primero en el número de sus docto-
res (22); siendo tan aficionado á las letras y á los
literatos, que nada procura con tanto empeño como
excogitar medios para que sean siempre mayores los
adelantos de la literatura.

GUTIERREZ.

¡Cuán cierto es aquello de

« Dame, Flaco, Mecenas, y no faltarán Marones! » (23)

Los que desean graduarse en Teología, Filosofía ó
Jurisprudencia, ¿qué comprometen en el examen
privado?

MESA.

Maximo, honoris scilicet, qui apud plerosque vita potior habetur: nemo enim adeo sibi bene conscientius est, qui eo in conflictu præfigi sibi nigrum *Cita magnopere non vereatur, cum alioqui nullus sit unquam undequaque consumatus.*

GUTERRIUS.

Eædem quæ apud Salmanticenses probandi et improbandi sunt litteræ, A et R?

MESA.

Eædem omnino: tres tamen fuere apud antiquos inferendis suffragiis: C, quæ condemnabat, de qua dixit ille *nigrum præfigere cita: A, quæ approbabat; L et N, quæ non liquet significabant.*

GUTERRIUS.

Bibliothecam non habet schola?

MESA.

Erit magna ubi coaluerit: interea tamen quæ sunt in monasteriis non parvæ, haud leviter juvabunt eos qui ipsas adire voluerint. Sed jam quæso, quando quale sit gymnasium mexicanum accepisti, quæ sit Salmanticensis descriptio (quod audio in Hispania celeberrimum), si non est molestum, paucis indicato.

GUTERRIUS.

Rem adeo magnam, quis possit paucis perstrin gere?

MESA.

Lo mayor de todo, es decir, la honra, que muchos estiman más que la vida; ninguno hay tan confiado en sí mismo, que no tenga gran temor de que en aquel lance le pongan una negra C, porque nadie puede tener agotada una materia.

GUTIERREZ.

Para aprobar y reprobar ¿usan aquí las mismas letras que en Salamanca, es decir, la A y la R?

MESA.

Exactamente las mismas; pero los antiguos usaban tres para votar: la C que condenaba, por lo cual se dijo poner una negra C (24); la A que aprobaba, y la L y N, que significaban *non liquet*, esto es, «no está claro.»

GUTIERREZ.

¿No tiene biblioteca esta Universidad?

MESA.

Será grande cuando llegue á formarse. Entretanto, las no pequeñas que hay en los conventos servirán de mucho á los que quieran frequentarlas. Mas ya que te he hecho la descripción de la Universidad de México, dime en breves razones, si no te sirve de molestia, cómo es la de Salamanca, que se tiene por la mas célebre de España.

GUTIERREZ.

¿Quién podrá comprender cosa tan grande en pocas palabras?

MESA.

Qui potest multis explicare; nam Macrobius a
Virgilio eo versu
Et campos ubi Troja fuit,
exhaustam et absortam esse scribit.

GUTERRIUS.

Absolvam igitur paucioribus quam forsitan postulasti. Duplex est schola: altera ab altera parum disjuncta: superior altera, altera inferior dicitur. Superior multa et eadem amplissima, inferna habet auditoria, singula cum inscriptionibus disciplinarum quae in ipsis traduntur. Atrium est pro gymaniorum amplitudine longe lateque patens, porticibus capacissimis cinctum: sacellum quoque in inferiori loco, ubi sacrum celebratur, ornatissimum: horologium supra edito satis loco positum, non horas modo integras, sed partes, duabus agnis mutuo in cymbalum arietantibus designans, videre est. Antelucano prope tempore, et sub noctem, nulla fere hora intermissa, scientiarum omnium praelectiones sunt, singularumque non duo aut tres, sed multi doctissimi praecceptores exstant; idemque non omnes unius classis, neque eodem salario profitentur; nam quidam primi, secundi alii, alii tertii ordinis sunt: atque ita cum stipendia sint diversa, honor varius, non eamdem eruditio in omnibus sequitur. Primarii moderatores, et qui Decretum enarrat, tanquam in bello duces, potiori sunt in loco. Ab his secundi qui vespertino tempore, a tertia scilicet ad quartam, docent. Scholasticorum frequentia nullibi major, penes quos in tribuendis cathedris suffragia sunt. Inferiorem scholam multi versatissimique

MESA.

El que pueda describirla con muchas, pues Ma-
crobio escribe que Virgilio con este verso

Los campos donde Troya fué,
deshizo y borró una gran ciudad. (25)

GUTIERREZ.

Pues lo diré, acaso con más brevedad de la que pedias. La Universidad se divide en dos escuelas, poco apartadas entre sí, y que llaman mayor y menor. La mayor tiene en el piso bajo muchas y grandísimas cátedras, cada una con el letrero de la facultad que en ella se enseña. El patio es tan largo y ancho como corresponde á la extensión de las cátedras, rodeado de pórticos amplísimos. Hay también en el piso bajo una capilla muy bien aderezada, donde se celebran los oficios divinos: sobre ella, y á conveniente altura, es de ver el reloj, que no solo da las horas sino también los cuartos, por medio de dos carneros que vienen á topar mutuamente en la campana. Casi desde que amanece hasta que anochece se dan sin intermisión lecciones de todas ciencias: de algunas no hay solo dos ó tres catedráticos, sino muchos y muy doctos, aunque no todos son de la misma categoría, ni disfrutan igual sueldo. Los hay de primera, segunda y tercera clase; y así como los honores y emolumentos no son los mismos, tampoco es igual en todos la erudición. Los catedráticos de Prima y el de Decreto tienen el primer lugar, como los generales en un ejército: sigúense los de Vísperas. En parte alguna hay mayor concurrencia de estudiantes, y á ellos toca votar para la provisión de cátedras. Ocupan la escuela menor muchos gra-

grammatici, cathedralium eodem ordine moderatores, non uno et eodem præmio cuncti profitentes occupant. In utroque gymnasio, præter eos qui regia mercede disciplinas tradunt, multi alii æque docti cathedralium competitores et candidati, ostentandi ingenii gratia, et ut favorem et applausum scholasticorum comparent, etiam gnaviter et strenue explicandis scientiarum arcanis incumbunt. Missafacio collegia innumera, in quibus quidam ad annum septimum alii ad octavum et eo amplius, alieno sumptu aluntur. Ex his collegiis nullus fere prodit, qui cathedralæ candidatus, aut regio alicui prætorio adscribi vel præfici, aut Cæsareum vel Pontificeum munus obire, non dignissime possit. In monasteriis etiam, quæ complura sunt, privatae sunt scholæ Artium et Theologiæ. Variæ quoque, nequid desideres, litterariæ concertationes. Vis dicam? et id quidem uno verbo, quod vel prolixa oratione assequi non potero: non est in Sicilia tanta frumenti copia, quantus est Salmanticae doctorum proventus. Vestra tamen Academia in barbara et antehac inculta regione posita, modo etiam nascens, ejusmodi est inchoata principiis, ut brevi credam futurum Novam Hispaniam, ut hactenus argenti copia, ita in posterum sapientium multitudine, apud cæteras nationes optime auditaram.

MESA.

Multa in quam paucissima contulisti; quæ in his fuerunt latius disserenda, rogabo alias, cum otii plus nacti erimus. Nunc autem, quoniam meridies appetit, pransum abeamus.

máticos versadísimos, que con diversos sueldos regentan las cátedras de su ramo. En ambas escuelas, ademas de los profesores dotados por el rey, hay otros muchos igualmente doctos que aspiran á ganar cátedras, y que por lucir su ingenio ó captarse el aplauso y favor de los escolares, explican con todo empeño y claridad los arcanos de las ciencias. Omito hacer mencion de los innumerables colegios donde, sin pagar nada, son mantenidos algunos colegiales siete años, otros ocho, y aun mas. De estos colegios apenas sale quien no pueda ser oidor ó presidente de alguna audiencia real, ú obtener cualquier otro empleo en el órden civil ó eclesiástico. En los conventos, que son muchos, hay asimismo estudios particulares de Artes y Teología. Y para que nada se eche menos, tambien hay certámenes literarios. ¿Quieres, por último, que en una sola palabra encierre yo lo que no cabría en un largo discurso? No hay en Sicilia tanta abundancia de trigo (26), como en Salamanca de sabios. Con todo, esta Academia vuestra, fundada en region antes inculta y bárbara, apenas nace cuando lleva ya tales principios, que muy pronto hará, segun creo, que si la Nueva España ha sido célebre hasta aquí entre las demas naciones por la abundancia de plata, lo sea en lo sucesivo por la multitud de sabios.

MESA.

Mucho me has dicho en brevísimas razones. Cuando estemos mas desocupados te servirás explicarme algunas cosas que piden tratarse con mas detenimiento. Por ahora, vamos á comer, que ya es cerca de medio dia.